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کــوتــــاه

   آرمان ملی: وزیر کشور با اظهار تاسف از 
وقوع حادثه سفارت جمهوری آذربایجان در 
تهران گفت: انگیزه عامل حادثه حمله یک فرد 
به سفارت باکو در تهران یک مساله شخصی 
بود. احمد وحیدی در حاشیه دومین شورای 
معاونین، مدیران ستادی استانداری و فرمانداران 
و بخشداران استان تهران در جمع خبرنگاران 
افزود: بر اساس گزارش هایی که تاکنون به 
دست ما رسیده و اعترافات فرد ضارب، این 
اتفاق کاملا یک حادثه شخصی بوده و باید 
در این ردیف نیز رسیدگی شود. وزیر کشور 
در ادامه با ابراز تاسف از وقوع این حادثه، به 
خانواده تبعه جمهوری آذربایجان که در این 
حادثه جان خود را از دست داد، تسلیت گفت. 
وزیر کشور در ادامه به مباحث مطرح شده در 
شورای معاونان، فرمانداران و بخشداران استان 
تهران اظهار داشت: برای شهرستان های بزرگ 
تهران مباحث متعددی مطرح است که در این 
جلسه مطرح شد که یکی از آنها ساخت و ساز 
غیر مجاز بود. وحیدی با تاکید بر اینکه مقابله 
با ساخت و سازهای غیرمجاز در استان تهران 
در این جلسه مطرح و مورد تاکید قرار گرفت، 
افزود: در این نشست درخواست هایی مطرح شد 
که بتوان با این پدیده بهتر برخورد کرد؛ در این 
زمینه نیاز به اختیارات بیشتر و حضور بهتر دیگر 
دستگاه ها نیز نیاز است که باید دنبال شود. وزیر 
کشور همچنین درباره وضعیت اتباع خارجی 
در این استان نیز با یادآوری اینکه برخی از این 
افراد فاقد مجوز هستند، گفت: افراد بدون مجوز 

که در طرح سرشماری وزارت کشور شرکت 
نکردند از نظر ما حضورشان غیر مجاز تلقی 
می شود و به کارگیری آنان تا زمانی که بدون 
برگه شناسایی هستند، غیر مجاز است و نباید 
اتفاق بیفتد. وحیدی اظهار داشت: مسئولیت 
ساماندهی این اتباع با نهادهای مربوطه است 
و اگر با چنین مواردی مواجه شدند این اتباع 
طرد می شوند و کارفرمایان نیز در این زمینه 
باید از افراد دارای کارت شناسایی استفاده کنند. 
همچنین وحیدی در همایش خانه احزاب با بیان 
اینکه انتظار می رود احزاب و تشکیلات سیاسی 
برای رشد و پیشرفت کشور نقش آفرینی کنند، 
بیان کرد: ارتقای ثبات سیاسی، جلب مشارکت 
مردمی و بیان خواسته ها و نیازهای مردم و 
تبیین سیاست ها برای مردم از دیگر کارکردهای 
مهم احزاب است. وزیر کشور ادامه داد: حرکت و 

رفتار احزاب در کشور در حول چهار مولفه منافع 
ملی، وحدت ملی، امنیت ملی و مصلحت عمومی 
شکل می گیرد و همه احزاب این چهار عنصر 
مهم را مد نظر دارند و باید داشته باشند. احزاب 
باید نیازمندی های جامعه را در شرایط خاص 
تشخیص دهند و با گفتمان صحیح به تبیین 
مسائل برای مردم بپردازند. وحیدی با اشاره به 
قرارداد ۲۵ ساله ایران و چین، گفت: این قرارداد 
یکی از دستاوردهای خوب دولت سابق بود، اما 
در فضای رسانه ای ابهامات نسبت به این قرارداد 
شکل گرفت که لازم است در این ارتباط احزاب 
به شکل منصفانه و علمی موضوع و اهمیت 
قرارداد و تاثیرات مثبت آن را برای اقتصاد کشور 
برای مردم تشریح کنند. وی تصریح کرد: در 
اغتشاشات اخیر هم جای احزاب خالی بود و لازم 
است نسبت به مداخله گری قدرت های خارجی 
موضع گیری داشته باشند. موضع احزاب در این 
شرایط باید روشن باشد. وزیر کشور به ضرورت 
تقویت فضای گفت وگو میان جریان های حزبی 
در کشور تاکید کرد و گفت: سه جریان اصلی 
درکشور یعنی اصلاح طلب، اصولگرا و مستقلین 
باید دائم در گفت وگو و تبادل اندیشه باشند و 
باید از این ظرفیت برای رشد و پیشرفت کشور 
بهره گرفت. اختلاف نظر نباید طوری برجسته 
شود که به دشمنی و اصطکاک معنا شود. وزارت 
کشور بر اساس اصول قانون اساسی به دنبال 
تقویت و نقش آفرینی موثر احزاب است و باید از 
این ظرفیت برای پیشرفت کشور به نحو مناسبی 

بهره گرفت. 

آرمان ملی: سخنگوی شورای نگهبان درباره 
بحث بودجه سال ۱۴۰۲، اظهار داشت:  بودجه 
اهمیت زیادی دارد چرا که مهم ترین سند مالی 
کشور و برنامه کشور در یک سال آینده است 
و اینکه برای ما چه چیزهایی اولویت دارد، در 
بودجه تعیین می شود. هادی طحان نظیف با بیان 
اینکه بودجه نقشه راه کشور در یک سال آینده 
است و از جهات انضباط مالی و اولویت بندی 
اهمیت دارد، گفت: ما باید برای اظهارنظر نسبت 
به بودجه بررسی های مختلفی انجام دهیم و در 
صورت لزوم نظرات نخبگان و کارشناسان دولت 
و مجلس را اخذ کنیم تا بتوانیم نسبت به عدم 
مغایرت با شرع و قانون اساسی اعلام نظر نماییم. 
وی افزود: اینکه بودجه به ابتدای سال آینده 
برسد، مهم است چرا که اجرای قانون بودجه 
از ابتدای هر سال آغاز می شود و در انتهای هر 
سال به اتمام می رسد؛ لذا شورای نگهبان معمولاً 
در ادوار مختلف این همکاری را داشته است 
که به نحوی اظهارنظر کند تا بودجه هر سال 
از ابتدای سال جدید لازم الاجرا و مبنای عمل 
باشد.سخنگوی شورای نگهبان درباره طرح 
اصلاح قانون انتخابات عنوان کرد: همان طور که 
می دانید سیاست های کلی انتخابات شش سال 

قبل یعنی )مهرماه سال ۹۵( براساس دستور 
مقام معظم رهبری ابلاغ شد و این سیاست ها 
هم آسیب شناسی نظام انتخاباتی است و هم 
راهکارهایی را در این زمینه بیان کرده است. این 
سیاست ها کلی است و باید به زبان قانون ترجمه 
شود و در آیین نامه ها و دستورالعمل ها انعکاس 
آن را ببینیم. ضمن تقدیر از زحماتی که در این 
چند سال کشیده شده ولی واقعیت این است که 
تاکنون خروج مطلوبی را در این زمینه شاهد 
نبوده ایم و بعد از ۶ سال هنوز اتفاقی در این زمینه 
نیفتاده است. امیدواریم انتخابات سال آینده با 
قانون جدید برگزار شود. وی درباره لایحه جامع 
انتخابات نیز گفت: طرح اصلاح قانون انتخابات 
را مجلس زودتر از دولت داده است. دولت هم 
پیگیر لایحه جامع انتخابات است. برای ما فرقی 
ندارد که قانون انتخابات از طریق طرح باشد یا 
لایحه؛ برای ما مهم این است که اصلاح قانون 
انتخابات به نتیجه برسد. طحان نظیف درباره 
نظارت استصوابی شورای نگهبان گفت: منظور 
از نظارت استصوابی این است که نظارت همراه با 
ضمانت اجرا باشد و این یعنی یک نظارت مؤثر. 
طحان نظیف در پاسخ به سوالی درباره اینکه 
اگر آقایان لاریجانی، روحانی و احمدی نژاد 

بخواهند برای انتخابات آتی وارد عرصه شوند، 
نگاه شورای نگهبان برای بررسی صلاحیت 
آنها چگونه است؟ تصریح کرد: معمول این 
است که شورا هر دوره صلاحیت افراد را بررسی 
می کند و در بررسی صلاحیت ها هم تفاوتی بین 
کاندیداها وجود ندارد. البته تاکنون هیچ بحثی 
در این زمینه در شورای نگهبان نداشته ایم 
چون هنوز بیش از یک سال تا انتخابات زمان 
باقی مانده است و اکنون شورا بر روی رسیدگی 
به مصوبات تمرکز دارد. وی درباره ثبت نام 
کاندیداهایی که محکومیت های قضائی دارند، 
گفت: مبنای شورای نگهبان قانون است طبیعتا 
اگر قانون اصلاح شد، قانون جدید مبنا خواهد 
بود. وی درباره جایگاه هیات نظارت بر اجرای 
سیاست های کلی مجمع تشخیص مصلحت 
نظام و اینکه عده ای بر این باورند که شورای 
نگهبان دوم است تاکید کرد: طبق بند یک 
اصل ۱۱۰ قانون اساسی، زمانی که سیاستی در 
کشور ابلاغ می شود، باید مبنای عمل قرار گیرد. 
نظارت بر حسن سیاست های کلی نظام جمهوری 
اسلامی ایران نیز از سالها قبل توسط مجمع 
تشخیص مصلحت نظام و در سال های اخیر 
توسط هیات عالی نظارت بر اجرای سیاست های 
انجام  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  کلی 
می شود. این هیات عالی، جایگاه قانونی دارد. 
البته ظاهرا مقررات نظارت بر اجرای سیاست ها 
در حال اصلاح است که امیدوارم برخی ابهامات 

در این باره رفع گردد. 

یــادداشـــت
پنجره مذاکرات بسته نشده است

علی اصغر زرگر
 تحلیلگر مسائل بین الملل

وزیر کشور:    

از ظرفیت اصلاح طلبان، اصولگرایان و مستقلین 
برای پیشرفت کشور استفاده کنیم

سخنگوی شورای نگهبان: 

در بررسی صلاحیت ها تفاوتی بین کاندیداها وجود ندارد
  هیات نظارت مجمع تشخیص مصلحت جایگاه قانونی دارد

 بازدید مقام معظم رهبری از 
نمایشگاه توانمندی های تولید داخل

.. خامنه ای رهبر معظم  . حضرت آیت ا
انقلاب اسلامی صبح دیروز )شنبه( به 
مدت سه ساعت از نمایشگاه توانمندی های 
داخلی که در حوزه های مختلف برپا شده 
بود بازدید کردند. این نمایشگاه به مناسبت 
شعار سال که سال »تولید؛ دانش بنیان، 
اشتغال آفرین« نامگذاری شده بود، برگزار 
شد. در این نمایشگاه توانمندی های داخلی 
در حوزه های صنایع معدنی و اکتشافی، 
الکترونیکی و مخابرات، هوافضا و ماهواره، 
خودرو، کشاورزی و غذایی، حمل و نقل 
ریلی، جاده ای، دریایی و هوایی، بخش 
مسکن، نفت و پتروشیمی، لوازم خانگی، 
نساجی، صنایع آبزی پروری، آبخیزداری، 
صنایع برق و نیروگاهی و سدسازی و 
طرح های مدیریت آب، فناوری اطلاعات 

و ارتباطات به نمایش گذاشته شده بودند. 

   تحریم نمایندگان مجلس 
توهین به  مردم است

میرسلیم نماینده تهران در توئیتی در 
واکنش به تحریمش توسط اروپا نوشت: 
به  توهین  مجلس  نمایندگان  تحریم 
 مردم است. وی در این باره نوشت: ریشه 
تحریم های اتحادیه اروپا در بیچارگی آنها 
نسبت به انقلاب اسلامی است و نوعی اظهار 
وجود مضحک است که البته باید عواقب 
طبیعی و متقابل آن را بپذیرند؛ تحریم 

نمایندگان مجلس توهین به  مردم است. 
 

 انتقاد توییتری 
امام جمعه اردبیل 

از شخص رئیس جمهور می خواهم در 
خصوص چند قلم کالای ضروری که سفره 
اقشار ضعیف و متوسط با آنها آباد است 
درایت به خرج بدهند. آیت ا... سید حسن 
عاملی نماینده ولی فقیه در استان و امام 
جمعه اردبیل نوشت: از شخص رئیس جمهور 
می خواهم در خصوص چند قلم کالای 
ضروری که سفره اقشار ضعیف و متوسط 
با آنها آباد است درایت به خرج بدهند در 
مساله دارو کوتاهی نکنند اگر اقلام ضروری 
تامین شود ملت ما در خصوص کالاهای 
تشریفاتی روی عزت کشور معامله نمی کند 
و داغ فراموش نشدنی را به قلب دشمن غدار 

می گذارند. 

  روایت یک نماینده 
از حجاب زنان 

شورای  مجلس  در  تهران  نماینده 
اسلامی گفت که حجاب نمادی است 
برای نقش آفرینی یک زن دیندار در 
عرصه اجتماعی و بر خلاف نگاه غربی ها 
زن با حجاب می تواند در همه عرصه های 
اجتماعی نقش آفرینی کند. علی خضریان 
با بیان اینکه امروز در جهان غرب شاهد 
جسارت به ساحت مقدس قرآن هستیم 
گفت: برای ریشه یابی این مسأله باید به 
گذشته باز گردیم و در می یابیم غرب با 
دین با قرائت سکولار و بدون نقش آفرینی 
در زندگی اجتماعی مردم و حیات سیاسی 
جوامع مشکلی نداشته و مشکل غرب 
با اسلامی است که در عرصه سیاسی 
تاثیر گذار است؛ لذا به دلیل ضعف در مقابل 
منطق حکمرانی دین دست به جسارت و 
توهین می زند و در همه جا افرادی که دچار 
ضعف هستند اقدام به جسارت می کنند 
چرا که در مقابل منطق و عقلانیت ضعیف 

هستند. 

رسیدگی مسئولان قضائی تهران 
به درخواست های ۱۶۷ نفر

در سی و هفتمین برنامه ملاقات مردمی 
مسئولان قضائی دادگستری استان تهران 
به درخواست های حقوقی و قضائی ۱۶۷ 
نفر از مراجعان رسیدگی کردند. در جریان 
برنامه ملاقات مردمی دادگستری، حاجی 
رضا شاکرمی قائم مقام رئیس کل، مرتضی 
تورک معاون قضائی رئیس کل و رئیس 
حوزه ریاست، پرویز حاجی پور معاون قضائی 
در نظارت و پیگیری، عباس ذاقلی معاون 
قضائی و سرپرست دادگاه های تجدید نظر، 
جعفر داراب خانی معاون قضائی رئیس کل 
و سرپرست معاونت اجتماعی و پیشگیری از 
وقوع جرم، بابک ترکی معاون قضائی رئیس 
کل و رئیس اداره تصفیه امور ورشکستگی، 
عادل ترازوی زر معاون قضائی رئیس کل 
دادگاه های عمومی و انقلاب تهران در امور 
حقوقی، لطیف سروی معاون قضائی رئیس 
کل و سرپرست معاونت نظارت و بازرسی، 
سید مهدی رضا کاظمی معاون نظارت 
برظابطین و تحت نظرگاه های دادسرای 
عمومی و انقلاب، میثم یاری معاون قضائی 
رئیس کل دادگستری در امور زندان ها، علی 
زمانی معاون قضائی رئیس کل دادگاه های 
عمومی و انقلاب تهران در امور کیفری و 
حجت بهشتی معاون قضائی رئیس کل 
ویژه  تخصصی  مجتمع  در  دادگستری 
رسیدگی به جرائم اقتصادی دادگستری 

استان تهران همراهی کردند. 

 معلم جامعه باشیم 

  جمعی از مدیران شبکه معارف 
صدا و سیما، دیروز شنبه هشتم 
بهمن ماه با حضور در بیت آیت ا... 
جوادی آملی با او دیدار و گفت وگو 
کردند. آیت ا... جوادی آملی بیان 
داشت: ما همه باید سعی کنیم 
لذا  باشیم  راستین  مسلمان  تا 
همان طور که قرآن از ما خواسته باید 
اعمال ما حکیمانه و عاقلانه باشد 
و به گونه ای حرکت کنیم که معلم 
جامعه باشیم و این محقق نمی شود 
مگر اینکه اول از خودمان شروع 
کنیم. آیت ا... جوادی آملی در تبیین 
وظایف رسانه ابراز داشت: در یکی 
از جنگ ها وقتی امیرالمومنین)ع( 
فرزندشان  دست  به  را  پرچم 
ابن حنفیه دادند، به او فرمودند تنها 
این دشمنی که در مقابل تو ایستاده 
است را نبین، بلکه نگاهت به اتاق 
فکر دشمن در دور دست ها باشد؛ 
این لشکر حاضر را نبین، بلکه اتاق 
فکر آن ها در کوفه و شام را ببین! 
امروز نیز باید بدانیم که اتاق فکر 
دشمن کجاست؟! رسانه ها باید اتاق 
فکر دشمن را بشناسند و رسوا کنند.

ویـــــــژه
 معاون پارلمانی دولت: 

دولت به دنبال استفاده از ظرفیت سازمان 
همکاری شانگهای و اتحادیه اوراسیاست

آرمان ملی: معاون رئیس جمهوری در امور مجلس با 
بیان اینکه دولت مردمی اهتمام ویژه ای به بهبود وضعیت 
اقتصادی مردم و تکمیل زیرساخت های کشور دارد، اظهار 
کرد: برخی با بی انصافی اقدامات اساسی دولت تحول گرا را 
نادیده می گیرند و دشمنان نیز با سیاه نمایی، جعل، تحریف 
و بزرگنمایی نقاط ضعف به دنبال ناامید کردن مردم هستند. 
سید محمد حسینی با بیان اینکه دولت سیزدهم بلافاصله 
بعد از رأی اعتماد، روند خدمت رسانی به مردم را بدون 
وقفه آغاز کرد، گفت: دولت در سال اول با مشکل تامین 
هزینه های جاری و پرداخت حقوق و معوقات کارکنان و 
سررسید بدهی ها مواجه بود و در سالجاری هم باید ماهانه 
حدود ۱۵ هزار میلیارد تومان، بدهی های به جامانده از 
دولت گذشته را جبران کند. وی افزود: دولت مردمی به 
رغم همه مشکلات، در کنار تامین هزینه های جاری، توجه 
ویژه ای به تکمیل زیرساخت ها و رونق تولید و افزایش 
اشتغال دارد و در جریان سفرهای استانی با اولویت بندی 
روند رفع گرفتاری های مردم و پیشرفت و آبادانی کشور 
را پیگیری می کند.  وی ادامه داد: در نزدیک به یک سال و 
نیم گذشته با اهتمام دولت مردمی ده ها پروژه در حوزه های 
مختلف عمرانی، صنعتی، معدنی، کشاورزی، نفت و گاز در 
نقاط مختلف کشور آغاز شده است که نتایج ارزنده ای را در 
اشتغال زایی، تولید، صادرات و افزایش درآمد کشور به همراه 
خواهد داشت. معاون رئیس جمهوری با اشاره به اقدامات 
دولت در حوزه سیاست خارجی تاکید کرد: در دولت قبل 
شاهد رویکرد یکسونگر به غرب بودیم و امور کشور به اخم 
و لبخند غربی ها گره خورده بود و توجه چندانی به توسعه 
روابط با سایر کشورها به ویژه کشورهای همسایه وجود 
نداشت، اما با روی کار آمدن دولت عدالت محور در نوع نگاه 
و اقدام در حوزه سیاست خارجی تحولی مثبتی در جهت 
منافع ملی صورت گرفت و سیاست خارجی متوازنی در 
راستای توسعه روابط با کشورهای مختلف جهان با اولویت 
همسایگان در دستور کار قرار گرفت. وی ادامه داد: همچنین 
دولت به دنبال حضور فعال و استفاده از ظرفیت مجامع 
و سازمان های منطقه ای و بین المللی از جمله سازمان 

همکاری شانگهای و اتحادیه اوراسیاست. 

 آرمان ملی- احسان اسقایی: محمد 
شیاع السودانی، نخست وزیر عراق یکی از 
متمایز ترین نخست وزیران این کشور بعد از 
حمله آمریکایی ها به عراق است. چند ماهی 
بیش نیست که السودانی سکان نخست وزیری را 
در دست گرفته اما به واسطه اینکه مقتدی صدر 
از قدرت سیاسی در عراق فاصله گرفته است 
و جو سیاسی در عراق از فاز تشنجی وارد فاز 
آرامش شده، السودانی مجاب شده است که 
به صورت ریشه ای به اعتراضات در عراق پاسخ 
دهد. کار برای جوانان عراق که عمدتا جزو 
معترضان هستند در اولویت قرار دارد. از این 
منظر سودانی یک سره به سراغ گشایش روابط 
سیاسی، اقتصادی و تعارف جدید از امنیت با 
حضور ائتلاف های منطقه ای و بین المللی رفته 
است. شیاع السودانی بعد از دو سفر ابتدایی 
خارجی خود به تهران آمد و با عالی ترین مقامات 
سیاسی تهران دیدار کرد و تلاش کرد با شاخه 
زیتون در دست برای برقراری رابطه بین ایران 
و عربستان تلاش کند. السودانی بعد از سفر به 
ایران کنفرانس بغداد ۲ را در امان پایتخت اردن 
هدایت کرد. کنفرانسی که با حضور عالی ترین 
مقامات منطقه از جمله وزیر خارجه ایران و 
عربستان و حتی رئیس جمهور فرانسه برگزار 
شد و همه کشورها به بحث در ارتباط با توسعه 
عراق و تلاش برای حفظ امنیت این کشور 
پرداختند. در حاشیه این دیدار اولین نشست 
غیر رسمی بین عالی ترین مقام سیاست خارجه 
ایران و عربستان بعد از سال ها برگزار شد و هر دو 
بر توسعه روابط تهران و ریاض در این کنفرانس 
تاکید کردند. البته حسینی، معاون رئیس جمهور 
نیز در حاشیه جلسه ای دیگر با وزیر خارجه عراق 
دیدار کرد و بر برقراری رابطه ایران و عربستان 

در این دیدار هم تاکید شد. عراق هر تحرکی در 
حوزه اقتصادی را آغاز می کند، تلاش دارد تهران 
و ریاض را حتی در حد یک دیدار به هم نزدیک 
کند چرا که السودانی با عمق وجود درک کرده 
است که توسعه عراق از مسیرکاهش اختلافات 

ایران و عربستان می گذرد. 
 السودانی سیاستمداری خاص

 السودانی هر چند بر توسعه روابط ایران و 
عربستان تاکید دارد اماتوسعه رابطه با کشورهای 
عربی برای او از اولویت بیشتری برخوردار است 
تا آنجا که بیمی ندارد که از نام تحریف شده 
برای خلیج فارس در مصاحبه خود استفاده 
کند تا تلاش های او برای نزدیکی به تهران از 
دیدکشورهای عربی خصوصا عربستان سعودی 
برایش سنگین تمام نشود. از این منظر برخی 
مقامات تهران نیز اینگونه به این اقدام السودانی 
واکنش نشان دادند که او برای خوشایند سایر 
کشورها چنین می کند. به نظر، او سیاستمداری 
خاص است و آینده ای غیر از آینده ای که برای 
سایر نخست وزیران عراق مشاهده شده برای او 

متصور است. 
 السودانی و قدرت میانجیگری

 نخست وزیر عراق که برای انعقاد قرارداد 
و توسعه روابط بغداد-  پاریس به فرانسه سفر 
کرده است در گفت وگو با یک رسانه فرانسوی 
در ارتباط با تلاش خود برای تشکیل ائتلاف های 
منطقه ای و بین المللی برای مقابله با تروریسم 
گفت وگو کرد. از سوی دیگر وی در گفت وگو با 
این رسانه تلاش  کرد نقش بغداد را در برقراری 
رابطه با دو قدرت مهم منطقه یعنی ایران و 
عربستان به رخ جهانیان بکشد و به دنیا این 
پیام را مخابره کند که بغداد در تلاش است که 
به محوری برای ایجاد ثبات در منطقه غرب 

آسیا تبدیل شود. شیاع السودانی در ارتباط با 
میانجیگری بین ایران و عربستان به یک شبکه 
فرانسوی گفت: »از نخستین روز فعالیت دولتش 
به تلاش برای نزدیک کردن ایران به عربستان 
و دیگر کشورهای عربی برای کاهش تنش و 
تأمین امنیت توجه داشته است. این کشورها این 
تلاش را تأیید کرده اند و این تکاپوها ادامه دارد.« 
السودانی گفت که ایران و عربستان به ازسرگیری 
این مذاکرات زیر نظر بغداد اهتمام دارند و به 
زودی برای دیداری در بغداد اقدام خواهد شد. 
نخست وزیر عراق گفت وگو را بهترین راه تماس 
با ایران و ترکیه دانست و گفت که اخیرا عراق 
اقداماتی برای افزایش حضور نیروهایش جهت 
جلوگیری از تردد گروه های مسلحی که علیه 

ایران و ترکیه اقدام می کنند انجام داده است. 
 زمانی برای آغاز روابط تهران -ریاض

آنگونه که السودانی در ارتباط با از سرگیری 
روابط تهران و ریاض وعده داده به زودی، بغداد 
شاهد رویدادی در این ارتباط خواهد بود. احتمالا 
برقراری رابطه دیپلماتیک ایران و عربستان 
قطعی شده است و تنها زمانی لازم است تا این 
روابط به صورت رسمی آغاز شود اما این زمان 
به مولفه های مختلفی بستگی دارد. از جمله 
اینکه پرونده هسته ای ایران به کجا می رسد. 
به نظر بازگشت به برجام بر برخی از مناسبات 
بین المللی ایران سایه افکنده است. البته نه اینکه 
برقراری رابطه ایران و عربستان در گرو چراغ 
سبز غرب به عربستان یا انعقاد برجام باشد بلکه 
حتی می توان اینگونه تحلیل کرد که اگر رابطه 
ایران و عربستان برقرار شود، خود نشانه ای است 
بر آن که غربی ها هم به دنبال فرصتی هستند 
که روابط خود با ایران را در مسیر عادی سازی 

قرار دهند.

»آرمان ملی« تلاش السودانی برای احیای روابط ایران و عربستان را بررسی می کند 

 السودانی: به زودی  مقامات تهران و ریاض در بغداد دیدار می کنند

  برجام یک 
داد و ستد است 

اتمی  انرژی    رئیس سازمان 
تاکید کرد: رابطه ایران و آژانس 
براساس  اتمی  انرژی  بین المللی 
پادمان برقرار است. محمد اسلامی 
درباره این که رافائل گروسی رئیس 
آژانس بین المللی انرژی اتمی گفته 
از »برجام« جز پوسته ای باقی نمانده 
است، گفت: برجام یک معامله است، 
یک داد و ستد است. رابطه ما با 
آژانس پادمان است. رئیس سازمان 
انرژی اتمی تاکید کرد: روابط و 
ضوابط ما با آژانس برقرار است و ما 
در حال انجام کارها هستیم. اسلامی 
پیش از این هم درباره بن بست در 
روابط میان ایران و آژانس بین المللی 
در  ما  بودکه  گفته  اتمی  انرژی 
روابط مان با آژانس هیچ بن بستی 
نداریم. سفر گروسی همیشه برقرار 
بوده بازرسان آژانس در ایران هستند 
و مرتب ما را بازرسی می کنند و 

رابطه مان با آژانس برقرار است. 

حضور احزاب ،عامل 
 افزایش مشارکت

 در انتخابات 

رئیس خانه احزاب ایران گفت: 
تعدد داوطلبان و حضور احزاب 
می تواند  انتخابات  در  مختلف 
مشارکت در انتخابات را بالا ببرد 
و مردم باید بدانند که بر اساس 
در  افرادی  آنان،  تیپ  و  سلیقه 
دارند. منوچهر  انتخابات حضور 
احزاب  خانه  همایش  در  متکی 
طی سخنانی با بیان اینکه مجلس، 
ریاست جمهوری، خبرگان و شوراها، 
نمونه ای از تبلور مردم است که در 
انتخابات تجلی پیدا می کند، اظهار 
کرد: اگرچه در مقایسه با بسیاری 
از کشورها از جمله کشورهای غربی 
ایران تراز خوبی را حفظ کرده، اما از 
سپیده دم انقلاب، دو انتخابات اخیر 
تراز در مقایسه با تراز بالای جمهوری 
اسلامی قابل مقایسه نیست. متکی 
افزود: اولین نکته موثر در مشارکت 
مردم در انتخابات، عملکرد دولت ها 
است. در جاهایی که دولت ها خوب 
عمل کرده اند نرخ مشارکت به ۸۵ 
درصد هم رسیده است. بنابراین 
لطمه به باور عمومی روی مشارکت 

مردم تاثیر می گذارد. 

  تحولاتی که در فضای ارتباطی میان ایران و اروپا رقم 
می خورد چندان امیدوار کننده نیست. هر چند که شورای 
وزیران اتحادیه اروپا سپاه پاسداران را در لیست گروه های 
تروریستی قرار نداد اما از طرفی وضع تحریم های جدیدی 
علیه ایران نشان داد که آنها چندان مواضع خود را نیز تغییر 
نداده اند. چنانکه مروری بر مواضع برخی مقامات اروپایی 
مثل وزیر خارجه آلمان نشان می دهد که نوع موضع گیری 
اروپایی ها چگونه است. لذا به نظر نمی آید که در کوتاه مدت 
شاهد تغییر مواضع اروپایی ها باشیم. از طرفی طی روزهای 
گذشته کنگره آمریکا دوباره اعلام کرد که مذاکرات احیای 
برجام را در دستور کار ندارد و از مسائل و اتفاقات داخلی 
ایران حمایت می کند. در نتیجه اروپا و آمریکا نوعی فشار 
دیپلماتیک می آورند. هر چند که اینگونه نیست که روزنه ها 
برای مذاکرات بسته باشد. چرا که غربی ها به هر نحوی که 
شده می خواهند مساله پرونده هسته ای ایران را حل کنند 
و ایران به جایی نرسد که دیگر غیر قابل بازگشت باشد. اما 
در ارتباط با آژانس بین المللی انرژی اتمی نیز باید گفت که 
این نهاد بین المللی نیز صرفا کار خود را انجام می دهد. یعنی 
وظیفه بازرسی و راستی آزمایی دارد و باید گزارش هایی 
از نحوه عملکرد کشورها خصوصا در ارتباط با ایران بدهد 
که چگونه است. لذا به نظر می رسد که شاید نتوان اینگونه 
گفت که سفر پیش روی آقای رافائل گروسی مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی در راستای این معنا باشد که 
اروپایی ها یا آمریکایی ها در نظر دارند که با ایران روی برجام 
مذاکره کنند. اما خب اگر گزارش مثبتی از سوی مدیرکل 
آژانس ارائه شود بسیار تاثیرگذار خواهد بود.  ایران برخلاف 
گفته های صهیونیست ها و غربی ها  به دنبال سلاح هسته ای 
نیست و پروسه صلح آمیز هسته ای را طی می کند. با این حال 
در هر صورت این سفر به این معناست که باب مذاکرات و 
روابط با ایران هنوز قطع نشده است. آژانس بر اساس وظایف 
خود با ایران تعامل خواهد داشت و احتمالا ایران نیز با توجه 
به تحولات و مسائلی که در اروپا و آمریکا در رابطه با ایران 
می گذرد ممکن است که انعطاف پذیری لازم را به خرج دهد 
و آنچه را که مورد خواسته آژانس هست مورد مذاکره قرار 
گیرد و به یک توافقی برسند . در گزارشی هم که مدیرکل 
آژانس به اعضا می دهد شاید در آنجا نکات مثبتی وجود 
داشته باشد که دست ایران را پر می کند و موضع ایران را 
در مذاکرات آتی تقویت می کند. در هر صورت آنطور که به 
نظر می آید وزرای خارجه اروپایی  باب مذاکرات را نبسته اند 
و می خواهند که مساله هسته ای حل شده و توافق احیا 
شود. حال گزارش آژانس نیز مکملی خواهد بود که احتمالا 
طرفین با از سرگیری مذاکرات به یک توافقی با هم برسند. 
البته همان طور که بسیاری از دیگر کارشناسان و صاحب 
نظران نیز اذعان کرده اند این مساله بستگی به مدیریت 
اوضاع و تحولات داخلی ایران هم دارد. یعنی اگر از نظر 
اقتصادی ایران بگوید که بدون برجام نیز گذران امور کشور 
می کند و نفتمان را می فروشیم، بازرگانی خارجی خود را 
ادامه می دهیم و مسائل ارزی کشور پایدار و با ثبات است 
همه نشان دهنده مدیریت اوضاع داخلی است که مکملی بر 
سیاست خارجی خواهد بود که در نتیجه غربی ها نیز جذب 
خواهند شد که با ایران مذاکرات را انجام دهند و توافق را احیا 
کنند. غربی ها باید بدانند که اگر بخواهند همه فشار خود را 
بر روی ایران بگذارند و به امید این باشند که معترضان در 
ایران بخواهند کاری از پیش ببرند و... اتفاقی نخواهد افتاد. 


